抗遮挡的鸡群优化粒子滤波目标跟踪方法

曹 洁 1,2 , 王振莹 2 , 李 伟 2 (1 兰州理工大学 计算机与通信学院, 甘肃 兰州 730050; 2 兰州理工大学 电气工程与信息工程学院, 甘肃 兰州 730050)

摘 要:针对遮挡情况下粒子滤波算法因粒子贫化而导致目标跟踪精度下降的问题,提出一种抗遮挡的鸡群优化粒子滤波跟踪方法.首先将粒子权值作为适应度来确定粒子的种类及关系,通过不同类型粒子的移动机制来完成位置更新;然后引入线性递减权重策略和向种群中最优个体学习部分来克服鸡群优化局部最优问题,并选择似然函数值最大的区域作为目标;最后,采用模板更新来继续遮挡情况下的跟踪.理论分析和实验结果表明,该算法相比于基本鸡群优化粒子滤波和粒子滤波跟踪方法,对遮挡目标具有良好的鲁棒性且跟踪精度较高.关键词:目标跟踪;粒子滤波;鸡群优化算法;抗遮挡

Anti-occlusion particle filter target tracking method based on

chicken swarm optimization

CAO Jie 1,2 , WANG Zhen-ying 2 , LI Wei 2 (1 College of Computer and Communication, Lanzhou University of Technology, Lanzhou 730050, China;

2 College of Electrical and Information Engineering, Lanzhou University of Technology, Lanzhou 730050, China)

Abstract: In order to solve the poor target tracking accuracy problem caused by particle impoverishment in particle filter (PF) algorithm under the occlusion condition, an Anti-occlusion Chicken Swarm Optimization-based particle filter target tracking method is proposed. Firstly, the weight of particles is as the fitness and the type of each particle in the population and interrelation among particles is determined, and various movement mechanism of different types of particles are introduced to update the position. Then individual learning for food are adjusted through linear decrementing weight strategy and guided by the optimal individual of the population to overcome local optimal problems, and we define the area which has the biggest likelihood function value as the target. Finally, the tracking is continued by the updating templates under the occlusion condition. Theoretical analysis and experimental results show that the proposed algorithm has better robustness and higher tracking accuracy for occlusion targets than the chicken swarm optimization-based particle filter (CSO-PF) and the particle filter tracking methods.

Key words: target tracking; particle filter; chicken swarm optimization; anti-occlusion 作者简介:

曹 洁 女,(1966-),教授,博士生导师.研究方向为信息融合、智能信息处理、模式识别等.

王振莹(通讯作者) 男,(1993-),硕士研究生.研究方向为目标跟踪.E-mail:1648271455@qq.com.

李 伟 男, (1982-), 博士, 助副研究员.研究方向为目标跟踪、非线性滤波.